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Slovo úvodem
Milí čtenáři,
už je tady zas, letošní a poslední
číslo Palachovin, které pro Vás
připravila 2.A. Po všech
možných i nemožných
seminářích a besedách Vám
podáváme informace z kultury
a sportu, interview s osobnostmi
i podrobnosti ze zahraničí.
Rozhovory na téma Velikonoce
nám poskytly naše profesorky

cizích jazyků. S želvami a jejich
problémy nás seznámila Mgr.
Hana Svobodová a všetečným
otázkám neunikl ani školní
psycholog.
Z akcí konaných přímo ve škole
Vám osvětlíme, proč právě
,,Ponožkový den”,
nebo rozporuplné pocity
z basketbalového turnaje a dojde
i na poslední dny stresu našich

maturantů.
Tradicí se stala i Valentýnská
pošta, naopak novinkou je akce
ke Dni učitelů, kdy žáci převzali
vládu nad školou.
Nezapomněli jsme ani na slasti
a strasti z cest, které Vám vylíčí
studenti z Polska a návštěvníci
Provence a Banátu.

Vaše 2.A

Češi si na 
Velikonoce moc 
volna neužijí!
Článek, který vás seznámí
s velikonočními zvyky
a tradicemi ve světě z pohledu
našich profesorů.

ČTĚTE NA STRANĚ 3 - 4

KRAKOV-VĚLIČKA-OSVĚTIM  
Připomněli jsme si temnou minulost
Osvětim, Krakov
a Vělička, to jsou místa,
na která se už
od minulého roku těšila
spousta studentů našeho
gymnázia. I když ne
všechna z nich jsou
na první pohled
překrásná, za každým se
skrývá spousta
zajímavostí. Cestou
za historií Vás provede
tento článek.
 
V letošním roce se studenti
našeho gymnázia zúčastnili
nezapomenutelného
poznávacího zájezdu do Polska.
Zážitky začínaly už v Mělníku,
kdy se studenti i pedagogický
doprovod (paní ředitelka PhDr.
Ilona Němcová a Mgr. Michal
Vejvoda) setkali u autobusového
nádraží ještě před čtvrtou
hodinou ranní. Cesta tam nebyla
tak zdlouhavá, a to hlavně proto,
že většina ještě účastníků
zájezdu doháněla spánkový
deficit. A tak jsme již kolem
poledne dorazili do jednoho
z největších vyhlazovacích
táborů druhé světové války
Osvětimi.
 
Studenti byli rozděleni do dvou
skupin, které si prohlédly
nejprve tábor Osvětim
I (Auschwitz I). Ten se dochoval
ve velmi dobrém stavu a ukázal
nám, jak vypadal život
tehdejších vězňů. Po prohlídce
jsme se přesunuli do druhého,
mnohem většího, ale také skoro

nedochovaného tábora Osvětim
II (Auschwitz-Birkenau).
Prohlédli jsme si rozbořené
plynové pece, které sloužily
k vraždění stotisíců nevinných
obětí nacistické krutosti, a také
památník, který zde byl
vystavěn. Poté jsme se z tohoto
hrůzu nahánějícího pietního
místa vydali na cestu
do Krakova.
 
Krakov, na rozdíl od většiny
ostatních polských center, unikl
zázračně destrukci během 2.
světové války, a také proto se
jedná o jedno z těch
nejkrásnějších měst Polska.
Praha je také Krakovu velmi
podobná, a tak jsme se tu cítili
jako doma. Když jsme se
ubytovali v hotelu blízko centra,
dostali jsme rozchod, který
většina z nás využila
k prohlédnutí si této metropole
ve večerních hodinách.
Procházka tímto honosným
královským městem s výstavnou
architekturou dávala pocítit jeho
slávu a majestátnost.
 
Hned, jak jsme se ráno nasnídali,
vydali jsme se doprohlédnout si
město, tentokrát i s průvodcem.
Rozlehlá náměstí a kostelní věže
nás provázely během naší cesty.
Prohlídku jsme dovršili na vrchu
Wawel, na kterém stojí
Královský hrad a také katedrála
sv. Stanislava a sv. Václava. Pak
už naše cesta pokračovala směr
Vělička.
 
Z 300 km celkových chodeb,
které tvoří tento podzemní
labyrint, jsou veřejnosti

foto: IG GJP Mělník

zpřístupněna pouze 2 %. To ale
vůbec nevadí, protože solný důl
Vělička Vás uchvátí tak jako
tak. Nejprve jsme sestoupali 380
schodů do neznáma po točitém
schodišti, ze kterého se
nejednomu zatočila hlava.
Masivní síně plné soch a lustrů
až po spletité vertikální cesty,
které vypadaly, že nikam
nevedou, nás pohltily svojí
tajuplnou atmosférou. Prohlídka
byla velmi dobře propracovaná
a v temných hlubinách jsme
narazili dokonce i na bufet.
Na nikoho naštěstí strop nespadl
a výtah, který připomínal dobu,
kdy byl důl v plném provozu,
nás bez úhony vyvezl na povrch.

 
Někdo si vydechl a někdo byl
zase skleslý z toho, že se naše
pozoruhodná cesta již chýlí ke
konci. K večeru jsme tak
vyrazili na cestu zpět do České
republiky a kolem půlnoci už
jsme mohli spatřit osvícený
mělnický zámek.
 
Naše velké poděkování patří
organizátorům tohoto zájezdu.
Bez nich bychom se s těmito
místy temné minulosti
pravděpodobně nemohli osobně
seznámit.

Nela Haklová, Jakub Stehlík
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Lichožrouti útočí?!
Lichožrouti zaútočili
na studenty a jejich
ponožky, tím jim
pomohli podpořit lidi
s Downovým
syndromem.
 
Ponožkový den se každoročně
koná 21. března a spojuje se se
Světovým dnem na podporu lidí
s Downovým syndromem.
Na Gymnáziu Jana Palacha tuto
akci pomohla zorganizovat
Studentská rada a zapojilo se
mnoho studentů, a dokonce
i profesorů. Každý zúčastněný
do školy přišel v odlišných
a bláznivých ponožkách.
O velké přestávce se všichni
ponožkáři sešli naproti ředitelně,
kde byly hodnoceny nejlepší
ponožky.
 

Proč jsou symbolem
zrovna ponožky?
Protože ponožky patami k sobě
symbolizují chromozom ve tvaru
písmene X, který mají lidé
s Downovým syndromem navíc,
liché ponožky tedy podtrhnou

jeho výjimečnost. Odlišný pár
ponožek nám ukazuje příčinu
tohoto onemocnění, se kterým
někteří lidé bojují celoživotně.
 

Je toto datum vybráno
náhodně?
Datum 21.3. není vybráno
náhodně. Downův syndrom je
také znám pod názvem trizomie
21. Je to porucha, při které mají
lidé nadbytečný 21. chromozom.
Tito lidé mají 3 kopie
chromozomu 21 místo
obvyklých dvou.
 

Co je vlastně Downův
syndrom?
Je to genetická porucha
způsobená přítomností tří kopií
genů na chromozomu 21. Osoby
bez onemocnění mají jen dvě
kopie genů. Sady chromozomů
rodičů nemocného dítěte jsou
obvykle geneticky normální a je
velmi malá, až mizivá
pravděpodobnost, že jejich
druhé dítě bude mít také tuto
poruchu. Lidé s Downovým
syndromem jsou obvykle tělesně

foto: Ig: @studentska_rada_gjp

i mentálně postižení. Mají
opožděný tělesný růst,
charakteristické rysy v obličeji
(šikmé oči, malá brada, nízko
posazené uši, široký a zploštělý
nos, úzká ústa, široký jazyk
atd.), většinou se potýkají se
sníženou imunitou. U těchto lidí
je zvýšené riziko výskytu
dalších onemocnění, např.
leukémie, vrozené srdeční vady,
epilepsie nebo duševní poruchy.
Dítě s Downovým syndromem
je vývojově opožděnější, pokud
ale vyrůstá v rodinném
láskyplném prostředí, je často
jeho stav mnohem lepší.
Downův syndrom je
nevyléčitelná porucha, která lidi

provází až do konce života.
Jejich život zlepšuje kvalitní
péče a vzdělání, které mohou
absolvovat s lidmi bez tohoto
onemocnění nebo mohou být
na speciálních školách.
 

Co je cílem
Ponožkového dne?
Cílem této akce je šířit
povědomí o lidech s Downovým
syndromem. Společnost se snaží
zapojit lidi s tímto syndromem
do normálního
a plnohodnotného života.

Lucie Harbichová, Michal Kufa

Anarchie ve škole
Profesorky a profesoři
se na Den učitelů 28.
března 2023 vrátili
zpátky do školních lavic.
V hodinách
organizovaných
studenty nechyběly
debaty, prezentace, hry,
přednášky a další
aktivity, které si
v lavicích mnoho učitelů
vyzkoušelo poprvé.
 
V úterý, v den výročí narození
Jana Amose Komenského,
ovládli učebny na první 3 hodiny
místo učitelů jejich žáci.
Uskutečnilo se celkem 14
přednášek. Nejvíce všechny
zúčastněné zaujal nápad
studentů sexty. Ti si připravili
studentskou Agoru, což je forma
argumentační soutěže. Hodina
začala vysvětlením pravidel
a hodnocením argumentace.
Následovala názorná ukázka
v rychlé debatě 2v2 na téma
Obědy zdarma pro žáky, které se
zúčastnil i pan profesor Skalák.
Začalo se dvouminutovou
přípravou argumentů obou
skupin a poté odstartovala

debata. Ani jeden tým nešetřil
ten druhý, silné argumenty
přicházely z obou stran
a plynulost debaty byla
pozoruhodná.
 
Po ukončení duelu pozorující
studenti hodnotili logiku a počet
argumentů, jejich návaznost
i kreativitu, ale také znalost
tématu a reakci na opoziční tým.
Jako druhá byla debata 8v8,
při které ostatní studenti se
neváhali připojit. Téma debaty
bylo Kupování a konzumace
piva a vína od 16 let. Tato debata
se nesla ve stejné atmosféře
a kvalitě jako ta první.
 
Hodnocení žáků i učitelů tohoto
dne bylo velmi pozitivní.
Nechyběl ani smích a zábava.
Za všechny studenty doufáme,
že Studentská rada bude dál se
stejným elánem vymýšlet
a organizovat další podobně
zábavné akce a přesvědčí tak
ostatní třídy, aby se do nich také
zapojily.

Natálie Švarcová, Jiří Kroulík

Svatý Valentýn  je 
10. února?

foto: ig: @studentska_rada_gjp

Na Gymnáziu Jana
Palacha v Mělníku je
možné vše! Svatý
Valentýn k nám dorazil
o 4 dny dříve. Už 10.
února jste se mohli sami
vyznat ze svých citů
a nebo se dozvědět, kdo
Vás tajně miluje.

 
 
 
 
Místo 14.2. se kvůli jarním
prázdninám otevřela
Valentýnská pošta už 10.února.
Každý ze studentů našeho
gymnázia měl možnost napsat
vzkaz své tajné lásce a přiznat jí,
co k ní cítí. Tento vzkaz
následně hodil do valentýnské
schránky u tělocvičny. Všechny
vzkazy poté byly předány
adresovanému studentovi.
 
Udělali jsme rozhovor
s nejmenovanou osobou, která
dostala od tajného ctitele
valentýnské přáníčko. Sdělila
nám, že nemá tušení, od koho
vzkaz může být. ,,Dostal jsem
minulý rok podobné přání, ale
stále netuším, kdo mě stále
chce.” A co vy, dostali jste
takové přání a zjistili jste, kdo je
jeho autorem?

Alena Chytilová, Patrik Kadilovský
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Češi si na 
Velikonoce moc 
volna neužijí!

náboženský ráz oslav spojený
s návštěvou velikonočních mší
a bohoslužeb. Ve východním
Německu a velkých městech se
s tím v tak velké míře už
nesetkáme.“
 

„Kdy se Velikonoce
slaví?“
 
„Velikonoce se v Německu slaví
stejně jako v celém křesťanském
světě první neděli po prvním
jarním úplňku. Podobně jako
u nás mají němečtí žáci
velikonoční prázdniny. I když si
každá spolková země sama volí
jejich termín, závidět můžeme
všem, protože trvají 7 až 10 dnů.
A tak si často i rodiče a dospělí
berou dovolené, aby řádně
oslavili tento svátek příchodu
jara.“
 

„Jaké jídlo je typické
pro oslavu Velikonoc
v této zemi?“
 
„Podobně jako u nás se peče
beránek (das Osterlamm) a další
typické velikonoční sladkosti.
Recepty se v rodinách předávají
po generace. K nim se postupně
přidávají nové, mezi které patří
stále více oblíbenější “
Möhrenkuchen”, neboli
mrkvový koláč. Tradiční jídlo
na Velikonoce se připravuje
ze skopového masa. Jeho
příprava se nazývá německy
“schmoren” a představuje
dlouhé, pomalé dušení v troubě.
Získaný výpek je prý na tom to
nejlepší. K tomu se podávají
nejčastěji brambory. Tradiční
zelí nahrazuje v poslední době
stále oblíbenější chřest (der
Spargel).“
 

Velikonoce ve Španělsku
Bc. Lydia Vanessa
Martínez Fulcrand 
 

„Jsou Velikonoce
ve Španělsku oslavou
příchodu jara nebo jsou
spíše nábožensky
založené?“
 
„Velikonoce ve Španělsku jsou
formálně spojené
s náboženstvím. Ale poslední
dobou je módou slavit příchod
jara. Na severu Španělska se sice
Velikonoce slaví hodně seriózně
a vážně, ale na jihu jsou spíše
velké a veselé oslavy. Každý den
má nějakou symboliku. Slaví se
příchod Krista a konají se různé
mše. Je to opravdu hodně podle

křesťanské liturgie.“
 

„Jaké typické tradice
a zvyky jsou
s Velikonoci
ve Španělsku spojeny?“
 
„Když nebudu mluvit
o křesťanských pravidlech, tak
je typickým zvykem, že
v každém městě nebo vesnici
vezmou sochu svého patrona
a tu pak nosí podle přesného
harmonogramu ulicemi.
Většinou dopoledne a večer.
Průvody a nošení soch
organizují bratrstva, která se
oblékají do barevných tunik.
Večerní průvody jsou
doprovázeny hudbou, často
někdo začne jen tak zpívat.
Pro Španěly je obrovská
katastrofa, když na Velikonoce
prší, protože pak nemohou
pořádat průvody. Také je typické
kupovat pro štěstí obrázky
svatých, které se pak dávají
rodině. I když nejsou
praktikující, tak jsou, hlavně
na jihu, strašně věřící a svatý
týden (Semana Santa) je pro ně
důležitější než Vánoce.“
 

„Kdy se v této zemi
Velikonoce slaví?“
 
„Začíná to v pátek před Květnou
nedělí. Tento den se nazývá
Bolestný pátek, protože panna
Marie poprvé vytušila, že se
něco stane. To znamená, že
ve Španělsku je celý týden
volno, nechodí se do školy a už
začínají oslavy. Nejdůležitějšími
dny jsou samozřejmě čtvrtek,
pátek, sobota a neděle.
Zajímavé je, že o Velikonoční
pondělí je volno pouze v šesti
regionech.“
 

„Jaké je typické
velikonoční jídlo?“
 
“Nejtypičtější jídlo společné
pro celé Španělsko je Mona de
Pascua. To je něco jako
mazanec, který má uprostřed
vajíčko natvrdo. Na rozdíl
od mazance je ale více
nadýchaný, má kořeněnější chuť
a také se do něj přidává
pomerančový džus. Mona de
Pascua v překladu znamená
velikonoční opice. Je tradicí, že
rodiny jedou na výlet do přírody,
kde si děti vylezou na strom,
rozbíjejí si vajíčko o čelo a jedí
Mona de Pascua. Potom má
každý region své vlastní typické
jídlo. Například Buñuelo de
viento, což je měkoučká kobliha
obalená v cukru a skořici.“

foto: voyaprenderingles.com

Jak se slaví Velikonoce
v cizích zemích? To jsme
pro Vás zjistili od našich
profesorů. Anglické
tradice zná asi každý,
ale co třeba ty
francouzské?
V rozhovoru s profesory
jsme například zjistili,
že naše země má
nejkratší velikonoční
prázdniny. Závidět
můžeme Němcům
i Španělům. 
 

Velikonoce ve Francii
Mgr. Karolína Loučková 
 

„Jsou Velikonoce
ve Francii oslavou
příchodu jara nebo jsou
spíše nábožensky
založené?“
 
„Velikonoce ve Francii jsou
stejně jako u nás spojeny spíše
s náboženstvím. Nicméně v této
době se jedná spíše o svátky, kdy
se schází rodiny a tráví spolu
volné chvíle.“
 

„Jaké typické tradice
a zvyky jsou
s Velikonoci ve Francii
spojeny?“
 
„Mezi hlavní tradice patří
hledání čokoládových vajec
na zahradě. Stejně jako u nás je
vejce symbolem Velikonoc.
Na Zelený čtvrtek odlétají zvony
do Říma, kam mají odnést vše

špatné a přinést zpátky
požehnání od svatého otce.
Zvony přilétají zpět v neděli,
kdy dětem s sebou přinášejí
čokoládová vejce a shazují je
do zahrad. Děti je pak následně
hledají. Další zvyky a tradice se
liší podle oblasti, kde se
nacházíte.“
 

„Kdy se Velikonoce
ve Francii slaví?“
 
„Velikonoce nemají přesně
stanovené datum. Bývají
v rozmezí mezi 22. březnem
a 25. dubnem.“
 

„Jaké jídlo je typické
pro oslavu Velikonoc
ve Francii?“
 
„Všichni víme, že si Francouzi
potrpí na dobrou kuchyni. To se
odráží i na velikonoční sváteční
tabuli. Na stole nesmí chybět
jehněčí maso podávané
s fazolovými lusky, dobré víno
a samozřejmě mnoho čokolády.
V oblasti Alsaska se setkáme
s tradicí pečení velikonočního
beránka, stejně jako je tomu
u nás.“
 

„Navštívila jste Francii
v období Velikonoc?“
 
„Zatím jsem neměla to štěstí
navštívit Francii na jaře, takže
bohužel nemám osobně
zkušenost s jejich oslavou.
Francouzské velikonoční tradice
jsem zatím nedodržovala, ale
představa hledání čokolády
během Velikonoční neděle mě
láká.“
 

Velikonoce v Německu
PaedDr. Yveta Mifková 
 

„Jsou Velikonoce
v Německu oslavou
příchodu jara nebo jsou
spíše nábožensky
založené?“
 
„Velikonoce se slaví v Německu
hodně a radostně. Jih Německa
a venkov si stále ještě zachovává
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„Jaká je Vaše osobní
zkušenosti?“
 
„Ve Španělsku jsem
o Velikonoce navštívila spoustu
míst a vždycky jsem se účastnila
průvodů. Jako dítě jsem se
strašně bála, protože je to hodně
impozantní. Když je večer a oni
mají ty tuniky, pochodně a ta
hudba. Nejradši jsem měla Mona
de Pascua, když jsme šli na výlet
a tam jsme si to někde snědli. To
jsou moje největší vzpomínky.
Jako starší jsem byla
v Andalusii, a tam je to veselejší,
protože už je jaro a teplo.
Na severu je ještě zima, proto je
to možná takové vážnější, ale
na jihu je to opravdu pozitivní.“
 

Velikonoce v Rusku
Mgr. Oksana Malko 
 

„Jsou Velikonoce
v Rusku nábožensky
založené?“
 
„Velikonoce jsou v Rusku hodně
nábožensky založené,

protože v Rusku žije více než 80
% pravoslavného národa
a hodně věřících. Velikonoce
jsou sice náboženský svátek, ale
má na ně vliv i příchod jara.“
 

„Jaké tradice se
s Velikonocemi pojí?“
 
„V Rusku je mnoho tradic, které
jsou starodávné a úplně odlišné
od těch českých. Lidé 40 dnů
dodržují půst, nejedí maso,
vajíčka ani nepijí mléko. V Čistý
čtvrtek lidé mají připravená svá
obydlí, všude je uklizeno
a začínají se připravovat
k oslavám. Věřící rodiny už
nesmí nic jíst ani postní jídla.
Na Velký pátek přípravy
pokračují a peče se velikonoční
chleba Kulič. V sobotu se peče
maso, protože dlouhodobý půst
už skončil. Rodiny a věřící se
připravují do kostela, s sebou si
berou proutěný košíček,
do kterého dávají vyšívaný
ubrus, maso, malovaná vajíčka
a červené víno. V kostele stráví
celou noc u bohoslužby.
O půlnoci zazvoní zvony, které
oznamují novinu o vzkříšení
Ježíše. Poté jdou všichni ven,

kde udělají kruh, dají před sebe
košíčky a svíčky, kněz jídlu
požehná svěcenou vodou. Lidé
se pak vracejí domů, sednou si
ke stolu a vítají Ježíše Krista,
pro rodinu je to slavnostní
okamžik. Od tohoto dne se lidé
začínají zdravit jinak ʺChristos
voskresʺ (Ježíš Kristus vstal)
a odpověď je ʺvoistinu voskresʺ
(opravdu vstal z mrtvých).
Rodina je klidná, pokorná,
vzpomíná a chodí na návštěvy.“
 

„Kdy se Velikonoce
v Rusku slaví?“
 
„Posouvají se, protože připadají
na první neděli po prvním
církevním úplňku. Ruská
pravoslavná církev se řídí
starým Juliánským kalendářem.“
 

„Jaké jídlo je typické
pro oslavu Velikonoc?“
 
„Typickým jídlem jsou barvená
vajíčka, maso a Kulič (Kulič je
něco mezi českým mazancem
a italskou Panna cottou), který
se zdobí krémem z vaječného

foto: http://catalinapece.blogspot.com
/

bílku nebo vykrájenými
ozdobami z těsta.“
 

„Dodržujete některou
z tradic této země?“
 
„Všechny tradice se snažím
dodržovat a jsou mi blízké už
od dětství.“

Anna Fíčková, Veronika
Havlínová, Barbora Novotná,

Adéla Plešingrová, Martin Cinner,
Lukáš Neumann, Jakub Svoboda

Anketa ke článku: Z žáků se stávají hvězdy NBA

Z žáků se stávají hvězdy NBA
Možná jste si mysleli, že
sledujete NBA, NE byli
to studenti a studentky
GJP! ,,Byl to teda
poděl!” vyjádřil se
kapitán 2.A
 
Dopoledne na Mezinárodní den
žen se ukázal pravý talent vašich
spolužáků ve školním
basketbalovém turnaji.
Mnoho žáků si myslelo, že se
dívá na basketbalový tým Los
Angeles Lakers, ale spletli se,
byl to výherní tým oktávy.
Mezi studenty se nesla hláška,
že výsledek byl značně ovlivněn
pravidly turnaje zapojit alespoň
5 holek do každého týmu.
Jeden z kapitánů týmů dokonce
vznesl obvinění typu: ,,Byl to
teda poděl!”
Naše redakce se rozhodla

rozeslat dotazník a zjistit, jaké
pocity z turnaje mají studenti
GJP. Na naše otázky odpovědělo
51 respondentů.

Jaký máte názor
na povinné zapojení
alespoň 5 holek
do týmu?
 
29,4% žákům se toto rozhodnutí
nelíbilo.
29,4% žákům toto rozhodnutí
nevadilo.
41,2% žáků pokládalo toto
rozhodnutí za adekvátní.

Ovlivnilo toto
rozhodnutí podle vás
výkony týmů
během turnaje?
 
72,5% žáků si myslí, že ano.

ilustrace: ig: @studentska_rada_gjp

27,5% žáků si myslí, že ne.
 
Smíšená družstva mají své
kouzlo a v turnajích GJP svou
tradici. A také touto cestou jsme
oslavili MDŽ.

Berenika Šporková, Jáchym
Burian, Jakub Vachta
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Poslední dny maturantů ve škole

foto: ig: @studentska_rada_gjp

foto: ig: @studentska_rada_gjp

Maturanti se
ucházeli o zaměstnání
v neziskové organizaci Dobré
víly dětem, která osmým rokem
pomáhá dětem v dětských
domovech a která hledá
dobrovolníky na pravidelné
doučování dětí na základní
a střední škole z předmětů
matematika a angličtina.
Student, který si toto téma
vybral, měl za úkol přesvědčit
zaměstnavatele, že právě on je
ten nejlepší na tuto pozici.
 
Myslel to vážně? Tato otázka
byla blízká hodně studentům.
Nejvíce zájemců si vypravování
na toto téma našlo ve 4.B.
Studenti přemýšleli nad touto
otázkou a jejich úkolem bylo
vymyslet příběh se zajímavou
zápletkou, nečekaným zvratem
a poutavým koncem.
 
Oproti klasickým slohovým
útvarům, jako jsou například
úvaha a vypravování, měli letos
studenti na výběr ještě komentář
na téma Hroutí se náš svět?,
který ovšem neoslovil ani
jednoho maturanta. Vědí vůbec
studenti, jak by měl takový
komentář vypadat?
 
K jarní maturitě se letošní rok
hlásilo 71 studentů. Jak to bývá
každý rok, tak maturitě
z českého jazyka se nikdo
nevyhnul. Studenti 4. ročníků
mají již za sebou slohovou práci,
dále je čekají jak didaktické
testy, které prověří znalosti
studentů z literatury, mluvnice
a čtenářské gramotnosti, tak
ústní zkouška z 20 přečtených
děl.
 
Někteří z nás si mohli všimnout,
že maturitní kánon, neboli list
uměleckých literárních děl,
ze kterých si právě těchto 20
titulů máme vybrat, se tento rok
zúžil na pouhých 62. Upřímnou
soustrast všem těm, kterým se
nějaké knihy z kánonu
již vymazaly.
 
 
Jak je mnohým známo, druhý

foto: ig: @studentska_rada_gjp

volitelný předmět ve společné
části maturitní zkoušky si
čtvrťáci mohou zvolit
mezi matematikou a libovolným
cizím jazykem. Tento rok si
skoro dvě třetiny studentů
vybraly anglický jazyk. Tyto
studenty čeká stejně jako
u českého jazyka didaktický test,
ústní zkouška a slohová práce.
Mezitím zbylých 26 studentů,
kteří si zvolili matematiku, čeká
pouze didaktický test.
 
Mezi nejoblíbenější volitelné
předměty letos patří zeměpis
a dějepis s počtem 26 a 27
studentů. Druhé místo
s identickým počtem obsadily
ZSV, anglický jazyk a biologie
s počtem 20 studentů.
Do ostatních cizích jazyků se
pustilo dohromady 8 maturantů
a do zbylých odborných
předmětů (chemie, matematika,
informatika a fyzika) šlo
maturantů 23. Při porovnání
s jinými školními roky si
můžeme povšimnout velkého
nárůstu studentů, kteří se
přihlásili na dějepis a anglický
jazyk, na rozdíl od masivního
poklesu, jenž si vybralo jako
maturitní předmět matematiku.
 
Pozor! Ústní maturitní zkoušky
začínají 16. 5. pro třídu oktáva,
následují studenti 4.A a (to
nejlepší na konec?) 4.B.
Maturitní zkouška je věc
veřejná. Přijďte se tedy podívat
i Vy, budoucí maturanti, co Vás
čeká a nemine.
 
Předem chceme za nás všechny
popřát všem maturantům hodně
štěstí (protože ho budete někteří
z Vás potřebovat), hodně
úspěchů a doufáme, že vše půjde
bez problémů, tak abyste mohli
vyjít bez úhony vstříc dalším
životním výzvám.

Tereza Kašáková, Michal Pukan

A je to opět tady! Tak
jako se nám pomalu ale
jistě blíží čas letních
prázdnin, studenty
maturitních ročníků
před nimi ještě čeká
poslední zkouška
dospělosti. Toto období
je samozřejmě náročné
nejen pro maturanty, ale
i pro profesory, kteří
jsou nedílnou součástí
maturitních zkoušek.
Ovšem my si zatím
nemůžeme stěžovat,
spousta suplovaných
hodin, nebo dokonce
ředitelské volno vždy
potěší.
 
Maturanti mají již za sebou
dubnové maturitní písemné
práce z českého jazyka, jejichž
cílem bylo ověřit, zda jsou
maturanti schopni napsat
slohový útvar se všemi

formálními náležitostmi. Zadání
maturitní písemné práce
z českého jazyka si gymnázia
a střední školy stanovují samy,
avšak společnou podmínkou
pro všechny školy je napsání
souvislého textu, jehož
minimální rozsah činí 250 slov.
U nás na gymnáziu měli letos
studenti na výběr ze čtyř témat.
 
 
Ani tento rok nechyběl úvahový
text. Letos se studenti zamýšleli,
uvažovali a vyvozovali závěry
na téma Mládí versus stáří -
bezprostřednost versus
zkušenost, které si získalo
největší popularitu u maturantů
z oktávy. Studenti tedy ve své
úvaze přemýšleli o rozdílech
mezi mladou a starou generací.
 
Jak se stát dobrým průvodcem
a lektorem dětí by Vám řekli
spíše studenti ze 4.A. Nicméně
motivační dopis na téma ,,Chci
se stát Dobrou vílou“ měl
mnoho zájemců i v ostatních
třídách a vyhrál tak první místo
mezi maturitními tématy.
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Želvy v ohrožení  
Rozhovor s Hanou Svobodovou

foto: morskezelvy.cz

i diplomová práce. Na konci VŠ
jsem také poprvé odjela
do Indonésie, protože právě
v Indickém oceánu jsou želvy
nejohroženější.“
 

„Co vás k tomu
motivovalo?“
 
„Asi touha pomoci. A také
cestovat, vidět, jaké je to jinde.
Také mám ráda teplo, chtěla
jsem na vlastní oči vidět
korálový útes nebo deštný les.
Dnes už vím, že ochrana přírody
je hlavně o komunikaci s lidmi.
To, být na pláži a vidět želvu
klást vejce, je pro mě
za odměnu, běžnější je
komunikace s místními úřady,
s ochranáři, prostě s mnoha
lidmi.“
 

„Proč vás zaujaly
zrovna želvy?“
 
„Přijdou mi krásné a také jsou
užitečné - jako každý tvor, mají
i želvy svou roli v ekosystému -
pomáhají udržovat v oceánech
rovnováhu. Starají se například
o zdraví podmořských luk
pro tisíce malých ryb, které jsou
důležitou částí celého
podmořského potravního
řetězce. Želvy také udržují
zdravé korálové útesy (nazývané
plíce planety) nebo sežerou tuny
medúz.“

V rozhovoru s Hankou
Svobodovou jsme se
zaměřili na želvy,
fascinující a ohrožený
druh, který hraje
klíčovou roli v našich
ekosystémech. Paní
Hanka Svobodová se
ochraně a studiu
mořských želv věnuje již
několik let. A i nás svojí
prací velmi zaujala
při své přednášce
na našem gymnáziu ke
Dni Země.

 

„Jak jste se dostala
k této práci?“
 
„Už jako malá jsem měla ráda
zvířata a želvy mě zajímaly
nejvíce. Zjistila jsem, že některé
druhy jsou kriticky ohrožené
a začala jsem jim chtít pomoci.
Když jsem byla na gymnáziu,
o prázdninách po třetím ročníku,
když mi bylo čerstvě 18, jsem se
vypravila do Mexika a jako
dobrovolník jsem pomáhala
v centru na ochranu želv. Bavilo
mě to a přišlo mi to čím dál tím
důležitější, takže na vysokou
jsem pak šla na PřF UK a o
želvách je moje bakalářská

„Jaký názor máte
na nápady žáků
druhého ročníku?“
 
„Mně se moc líbil celý
projektový den a všechny
nápady byly skvělé. Příjemně
mě překvapilo, jak byli studenti
aktivní, budu moc ráda,
když proběhne informování
malých dětí a hlavně Běh
pro želvy - na to už se moc
těším.“
 

„Jaké jsou vaše plány
do budoucna?“
 
„Chtěla bych dál pokračovat
v ochraně želv a třeba i projekt
rozšiřovat do dalších zemí.
Pomoc by byla třeba potřeba
v Malajsii. Ale zároveň je
pro mě těžké teď vše s malou
dcerou zvládat, tak vítám
každého, kdo chce pomoci.“
 

„Jak často jezdíte
do resortů ochrany želv
v zahraničí?“
 
„Dříve každý rok. V Indonésii
jsem i 4 roky žila. Teď jsem ale
kvůli covidu v Indonésii 3 roky
nebyla a letos jsem se konečně
dostala na Srí Lanku.“
 
My za všechny studenty druhých
ročníků paní Svobodové
děkujeme. Mnohým otevřela oči,
jiné motivovala a snad se
mezi námi najdou i tací, kteří se
ochraně želv také budou jednou
věnovat.

Nicol Švarcová, Jan Nikl

Jídelna zas a znova
Školní jídelna. Téma,
které se stalo stálou
rubrikou Palachovin.
Naše vydání nebude
výjimkou. Školní jídelnu
dnes řídí a spravuje
firma GTH
multicatering, která si
na svá bedra vzala
nelehký úkol. A tím je
zavděčit se chutím
našich žáků, profesorů,
vedení školy a dalšímu
personálu. Tož, co si
budeme povídat, nejde
vůbec o jednoduchý
úkol. Pojďme se tedy

podívat, jak se firmě
GTH daří.
 
Dlouhé fronty, narušování
intimní zóny, překvapení
při výdeji: Co jsem si to vlastně
objednal? či zapomenutý čip.
Fakta, která jsou neměnná. Ale
přece některé změny nastaly.
 
Jednou z těch největších změn je
ustálení personálu v jídelně
a samotné objednávání jídla.
Studenti si musí objednávat jídlo
několik dní předem, to znamená,
že spousta zapomnětlivců si
nestihne objednat včas a hladoví
se chodí dojídat do blízkých
obchodů. Mohou ale využít
i službu bufetu, ten je součástí
jídelny. Znáte snad někoho,

komu by nechutnal anglický
rohlík, kobliha s nugátovou
náplní a pro starší studenty
i dobrá káva?
 
Šťastlivci, kteří si najdou čas
objednat si jídlo předem, mohou
volit ze tří jídel a výběr je
pestrý. Zohledněni jsou i ti, kteří
z jakéhokoli důvodu nejedí
maso. Staronová tradice se
vrátila! Za nás velké plus!
 
Mnohdy nás mile překvapí
i studený bufet - ovoce, domácí
buchta či perník, saláty, jogurty
nebo šlehaný tvaroh. Což je
možnost doplnění žaludku.
Někdy smutníme při pohledu
na porce. Sice se někdy stane, že
brambory mohou být převařené
a polévka studenější přesolená či

foto: Filip Švarc

málo osolená,  ale každému může
chutnat něco jiného. Ze tří kusů
masa se některý student
skutečně nemusí nasytit, ale
výhodou pro baštíky je možnost
přídavku.
Zavděčit se všem je zcela
nemožné, uspokojit většinu je už
reálné a stává se výzvou.

Aneta Štolcová, Filip Švarc



STRANA 7 / 8

3. ČÍSLO 2022/23 MADE BY 2.A, PALACHOVINY, ŠKOLNÍ ČASOPIS

Dnes už není tabu 
chodit  
k psychologovi
V našem rozhovoru se
školním psychologem
jsme se dozvěděli, že
k němu v současné době
přichází více studentů,
než tomu bylo
před pandemií. Se
studenty řeší jak
problémy prospěchové,
tak například i ty
vztahové. Jeho prací
nejsou pouze
konzultace, ale
i diagnostika. Ne
všechny školy svého
psychologa mají. Našeho
můžete navštívit
v prvním patře naproti
knihovně. Nebojte se
přijít!
 

„Jaké problémy řešíte se
studenty?“
„Problémy, které řeším, jsou
ze dvou okruhů. Jeden okruh je
vzdělávací, kdy za mnou chodí
studenti, kteří mají problém
třeba se známkami,
nebo celkově s prospěchem,
a pak společně řešíme, jak
zlepšit způsob učení. Pak je
druhý okruh, a to jsou spíše
osobní problémy studentů.
Například problémy v rodině,

vztahové problémy, zapadnutí
do kolektivu atd. Asi není
tajemstvím, že je v současnosti
rozšířené sebepoškozování,
i mnohem závažnější problémy,
ale není jich tolik a nemůžu
o všech hovořit.“
 

„Jaký je rozdíl
v problémech na nižším
a vyšším gymnáziu?“
„Určitě je to dané věkem.
Mladší mají obtíže se
sebevědomím, sebedůvěrou
nebo nepřijetím skupinou.
U starších jsou to spíše vztahové
problémy nebo obtíže
s identitou.“
 

„Chodí k Vám studenti
z vlastní vůle, nebo je
k Vám třeba posílají
rodiče?“
„Když to vezmu statisticky, tak
to je to více o tom, že se ozvou
buď rodiče spolu s dětmi,
nebo rodiče na popud učitelů.
Málokdy přijde student sám, ale
i to se děje. Přibližně z deseti
případů je osm na podnět učitelů
nebo rodičů a dva studenti
přijdou sami. Většinou o tom ví
rodiče nebo učitelé.
Možná o tom nevíte, ale část mé
práce se netýká jen konzultací,
ale i diagnostiky.
Diagnostikujeme na základě

foto: Amálie Šohajová, David Möller

nějakého monitoringu, toho, jak
si studenti vedou, jakou mají
osobnost nebo rozumovou
úroveň.“
 

„Nejzajímavější
případ/problém?“
„Co mě určitě překvapilo, je
sebepoškozování. Protože mě
hrozně zajímá, co k tomu lidi
vede a co jim to vlastně dává.
Také byly zajímavé případy
změny sexuální identity, role.
A pak tam byly případy, které
mě hodně překvapily, a ty se
týkaly zneužívání. A také
případy užívání omamných
látek, které jsou běžnější než
dříve.“
 

„Myslíte si, že k Vám

nebo celkově
k psychologovi studenti
chodí více než
před pandemií?
Případně čím je to
způsobeno?“
„Myslím si, že ano, že se v tom
korona odrazila. Ale u mě se
do toho promítlo i to, že se
v průběhu let stěhuji, hledám
optimální místo, kam by se
studenti nestyděli přijít.
Protože do určité doby bylo
tabu, stigma, aby někdo přišel.
Nyní se už tolik nebojí přijít se
zeptat. Berou to i jako
zlepšování života, jako jakýsi
koučink. Chodí jich tedy určitě
víc, je to i koronou, i tím lepším
místem.“

Amálie Šohajová, David Möller

Toulali jsme se Francií

foto: ig: @gjp_melnik

Studenti francouzštiny
navštívili malebnou
krajinu zvanou
Provence-Alpes-Côte
d’Azur na jihu Francie.
Měli možnost poznat
různé kultury a nemohli
opomenout ani krásy
Monaka.

Naše velkolepá cesta začala
v pondělí 24. dubna, kdy jsme
v odpoledních hodinách vyrazili
z Mělníka směr Marseille.
Do přístavního města jsme
přijeli okolo deváté hodiny ráno.
Během dne jsme se od naší
průvodkyně dozvěděli, že se
jedná o největší obchodní přístav
Francie a druhé největší město
země. Ke katedrále
Notre-Dame-de-la-Garde jsme vyjeli
vláčkem. Přálo nám počasí
a cestou jsme měli nádherné
výhledy na celé město. Poté
jsme se plavili lodí prozkoumat
Frioulské ostrovy. Ty jsou
obklopeny nádherným
průzračným mořem.
Následující den jsme navštívili
historické město Arles, které
hýří římskými památkami,
prozkoumali jsme ruiny kláštera

Montmajour a obdivovali jsme
ojedinělou faunu a flóru krajiny
Camargue. Na závěr dne jsme
navštívili cikánské městečko
Saintes-Maries-de-la-Mer.
Všechny domy byly bílé,
připomínaly nám Řecko.
Předposlední den jsme navštívili
město na vrcholku hory Le
Saint- Rémy-de-Provence.
V bývalém lomu Carrières de
Lumières jsme zhlédli netradiční
vizualizaci obrazů holandských
mistrů - od Vermeera po Van
Gogha. Poté jsme přejeli
do města, které bylo sídlem
papežů - Avignon. Prohlédli
jsme si zde papežský palác,
katedrálu Notre-Dame des Doms
a ochutnali místní speciality.
Jediné, co nás mrzí, je, že jsme
se nestihli podívat na zbytky
mostu Svatého Bénézeta.

Třešničkou na dortu celého
zájezdu byl poslední den, kdy
jsme navštívili městský stát
Monako. Viděli jsme japonské
zahrady, Oceánografické
muzeum, Knížecí palác, pláže
a Casino Monte Carlo,
před kterým parkovala jedině
luxusní auta. Největší zážitek
pro nás byl, když jsme v poledne
viděli hlavní střídání stráží!
Domů jsme se vrátili unavení,
ale za to plní zážitků. Bylo to
skvělé! Děkujeme moc
profesorkám Güllichové
a Loučkové, že pro nás
zorganizovaly tak úžasný zájezd.
Už se moc těšíme na další!

Berenika Šporková, Natálie
Švarcová, Adéla Plešingrová,

Barbora Novotná, Nicol Švarcová,
Stella Jurmanová, Lucie

Harbichová
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Banátem 
po 
vlastních

šestnáctihodinová cesta
autobusem ve stísněném
prostoru, kde se dalo
nejpohodlněji vyspat pouze
v uličce mezi sedadly. Vskutku
vysilující začátek! To ovšem
předčila úmorná cesta
do Gerniku ze Sv. Heleny, první
české vesnice v zahraničí, kterou
jsme navštívili.
 
První dva dny nás na našich
cestách provázel neustálý déšť,
který měnil polní cesty
v rozblácené koridory, často
velmi špatně schůdné.
Nečekaným zážitkem se stala
prohlídka vápencové jeskyně,
kterou se některým z nás
podařilo celou projít suchou
nohou.
 
Aby zážitků z prvního dne
nebylo málo, tak se několika
studentům naneštěstí podařilo
při první příležitosti zaostat
za skupinou, což nemělo

Na naší cestě Banátem
jsme se mohli setkat
nejen s krásnou
krajinou a zajímavými
lidmi, ale i na vlastní oči
jsme mohli poznat
skutečný stav českých
vesnic v Banátu. 
 
Odvážní studenti se
s profesorem Baštou vydali
do Banátu. Na úplném začátku
naší cesty jsme ještě netušili, co
na nás čeká. Dobrodružstvím
pro mnohé byla už

foto: ig: @gjp_melnik

dlouhého trvání. V Gerniku
jsme, ještě stále za deště, rozbili
ležení a mohli jsme se konečně
najíst a hlavně si odpočinout.
 
Nepřízni počasí se nám
nepodařilo uniknout ani
následujícího rána, kdy začal

výšlap na Rovensko, vesnici
situovanou na hřebeni kopců.
Tou asi největší atrakcí na cestě
bylo zastavení ,,U Filipa“, kde
nám místní Jirka poskytl
možnost sušení a osvěžení,
kterou všichni rádi využili.

foto: ig: @gjp_melnik

Pochod z Rovenska
do rumunské vesnice Sichevita
se už nesl na veselejší notu, a to
díky nepřetržitému klesání
a mnohem lepšímu počasí.
Ovšem po této cestě jsme brali
slova našeho průvodce Lojzy jen
na lehkou váhu a počítali spíše
s opakem. Tvrzení: ,,Tam bude
bahna minimum”, se ukázalo
jako více než chybné.
 
Příjemným překvapením byla
ovšem vesnice Eibenthal
a zvláště tábořiště s nádherným
výhledem na celé údolí,
ve kterém se Eibenthal rozkládá.
 
Následujícího dne bylo v plánu
projít krápníkovou jeskyni
Ponicova. Do té jsme nakonec
mohli jen nakouknout, jelikož
hladina vody byla příliš vysoká.

Oddechu se nám nadlouho ale
nedostalo, takřka hned
po návratu jsme vyšli
na vyhlídku Znamana. Tam nás
čekala večeře v podobě grilování
a psí počasí, nečekaně silný
a studený vítr, který jen urychlil
náš odchod. Návrat zpět se však
už byl v mnohem pohodovějším
stylu, různé skupinky se pomalu
trousily zpět a některé cesta
zmohla až tak, že si odpočinuly
v trávě na sluníčku.
 
Den odjezdu se nesl v duchu
balení, ale našel se i čas
na menší vycházku
po Eibenthalu. Zpátky domů nás
čekala stejně dlouhá a úmorná
cesta, kterou nám i jako ty
předešlé zlehčovali studenti
sexty se svým výběrem kvalitní
hudby.

V Banátu jsme mohli poodkrýt
situaci českých vesnic. Je
taková, že z nich naštěstí už
nikdo moc neodchází, hlavně
proto, že není, kdo by odešel.
Většina mladých lidí se buď
stěhuje do měst, nebo odjíždí
do České republiky. Za to Lojza,
který spolupracoval s různými
českými agenturami jako
překladatel, říká, že mu pobyt
v ČR nesedí. Nyní pracuje právě
jako průvodce v Banátu a jak
tvrdí: ,,Naprosto mi to
vyhovuje!“
 
 
A kde byste Banát hledali?
Trocha zeměpisu nikoho
nezabije. Banát je oblast
v jihovýchodní Evropě, která je
rozdělená na tři části: východní
se nachází v Rumunsku, západní
v Srbsku a severní část
v Maďarsku. foto: Jáchym Burian

 
 
Do dnešní doby se v rumunském
Banátu dochovalo šest českých
vesnic (Gerník, Rovensko, Svatá
Helena, Bígr, Eibentál, Šumice,
Svatá Alžběta), které mají své
tradice, dokonce i jídla nám
blízké. Každý rok se zde konají
různé kulturní akce, např.
Festival Banát.
 
Kdybyste i Vy chtěli zažít nějaké
to dobrodružství, poznat
,,banátské“ krajany, pokochat se
krásnou krajinou, vyrazte sami...
a nebo si raději počkejte na další
výlet s profesorem Janem
Baštou. Ať to bude kamkoli,
určitě to bude stát za to!

Jáchym Burian


